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 تولید فولاد ایرانافت ۵.۷ درصدی

قطع بــرق موجب تعطیلی بخشــی از 
ظرفیــت تولیــد کارخانه هــای فولاد و 
کاهــش تولید شــده اســت. در نتیجه 
واحدهای پایین دست در معرض آسیب 

جدی و خطر تعطیلی هستند.
به گزارش مهر بررســی وضعیت تولید 
محصــولات زنجیره آهــن و فولاد ایران 
در نیمه نخست امســال نشان می دهد 
محدودیت هــای فزاینــده بــرق کــه تا 
مهرماه هم ادامه داشت، منجر به افت 
۵.۷ درصــدی تولید فولاد ایران شــده 

است.
همچنیــن محدودیت های برق رســانی، 
تولید شــش ماهه فولاد میانی کشور را 
حدود ۱.۱ میلیــون تن به ارزش بیش از 

۴۵۰ میلیون دلار کاهش داده است.
بیشــترین نرخ افت تولید زنجیره فولاد 
در میلگرد، نبشــی و ناودانی و شــمش 
فــولادی به ترتیب بــا ۱۱.۷ و ۹.۶ و ۸.۵ 
درصــد کاهش بــوده اســت. افزایش 
۱۰.۲ درصــدی تولید آهن اســفنجی در 
برابر کاهش ۵.۷ درصــدی تولید فولاد 
میانی خبــر خوبی برای فولادســازانی 
اســت که هنوز زنجیره خــود را تکمیل 
نکرده اند. کاهــش چهار درصدی تولید 
گندله ســنگ آهن هم زمان با رشــد ۱۶ 
درصــدی صادرات آن موجــب نگرانی 

تولیدکنندگان آهن اسفنجی است.

شدتراز تجاری ۷ میلیارد دلار منفی 
رئیس کل گمرک ایران گفت که مقایسه 
ارزش صادرات و واردات از ابتدای سال 
جــاری تا ۲۰ مهر نشــان می دهــد تراز 
تجاری کشور بدون نفت، هفت میلیارد 

دلار منفی است.
به گــزارش ایلنــا، محمــد رضوانی فر، 
رئیس کل گمرک کشــور اعــلام کرد: از 
ابتدای ســال جاری تا ۲۰ مهر صادرات 
ایران ۳۰ میلیارد دلار به وزن ۸۱ میلیون 
تــن بود. صــادرات کشــور از نظر وزنی 
نســبت به مدت مشــابه ســال گذشته 
هفت درصد و از نظــر ارزش ۱۰ درصد 
رشد داشته است، ارزش صادرات ایران 
در مدت مشابه سال گذشته ۲۷ میلیارد 

دلار بود.
رضوانی فــر در ادامــه به آمــار واردات 
پرداخت و گفت: از ابتدای ســال جاری 
تــا ۲۰ مهر واردات ایــران به ۲۰ میلیون 
تــن به ارزش حــدود ۳۷ میلیــارد دلار 
رسید. مقایسه ارزش صادرات و واردات 
از ابتدای ســال جاری تا ۲۰ مهر نشــان 
می دهد که تراز تجاری بدون نفت هفت 

میلیارد دلار منفی است.

نفت اوپکایران صدرنشین افزایش تولید 
گزارش دبیرخانه اوپک نشــان می دهد 
ایــران میــان کشــورهای عضــو اوپک 
بیشــترین افزایــش تولیــد نفــت را در 
ماه ســپتامبر (شــهریور– مهر) به خود 
اختصــاص داده و در حالی که مجموع 
تولید نفــت اعضای اوپــک ۲.۳ درصد 
کاهــش یافته، تولید نفــت ایران در ماه 
گذشته میلادی رشــدی ۰.۶ درصدی را 

ثبت کرده است.
به گــزارش ایلنا بــه  نقــل از دبیرخانه 
نفت  صادرکننده  کشــورهای  ســازمان 
(اوپک)، اوپک نشــان می دهد که ایران 
در ماه ســپتامبر (شــهریور- مهر) ســه 
میلیــون و ۳۱۶ هزار بشــکه نفت خام 
تولید کرده که ۲۱ هزار بشــکه بیشــتر از 
ماه آگوســت ۲۰۲۴ (مرداد-شــهریور) 
بوده اســت. براســاس گــزارش منابع 
ثانویه، در ماه ســپتامبر (شهریور- مهر)، 
۱۲ عضــو این ســازمان ۲۶ میلیون و ۴۴ 
هزار بشــکه نفت تولیــد کردند که ۶۰۴ 
هزار بشــکه کمتــر از ۲۶ میلیون و ۶۴۸ 

هزار بشکه ماه آگوست است.
تازه ترین گزارش ماهانه اوپک،  براساس 
قیمت نفت خام ســنگین ایــران در ماه 
سپتامبر، نســبت به ماه آگوست ۲۰۲۴، 
چهار دلار و چهار ســنت معــادل ۵.۲ 
درصد کاهش یافته اســت. قیمت نفت 
خام ســنگین ایران در ماه سپتامبر ۲۰۲۴ 
معادل ۷۳ دلار و ۵۹ ســنت ثبت شــد، 
درحالی کــه این رقم در آگوســت ۲۰۲۴ 
معــادل ۷۷ دلار و ۶۳ ســنت برای هر 

بشکه بود.

موافقان و مخالفان جابه جایی مرکزیت سیاســی در خانه اندیشــمندان 
علوم انسانی مسئله انتقال پایتخت را واکاوی کردند

رؤیای سهل و ممتنع
شــرق: بعد از صحبت های اخیر مســعود پزشــکیان درباره مشکلات و 
ابرچالش های موجود در شــهر تهران و ضــرورت جابه جایی آن، یک بار 
دیگر این موضوع به محل بحث و بررســی از سوی کارشناسان و صاحب نظران 
تبدیل شــده است و فرصتی دست داده که موافقان و مخالفان این ایده که البته 
ســبقه طولانی هم دارد، به طرح و بیان اســتدلال های خــود بپردازند. موضوع 
انتقال پایتخت هم در دنیا سابقه دارد و هم در ایران. اما در حال حاضر به دلیل 
انباشت چالش های مختلف اقتصادی، زیست محیطی و آنچه تحت عنوان عدم 
امکان زیســت پذیری شــهر تهران بیان می شــود، یک بار دیگر ضــرورت انتقال 
پایتخت مطرح شده؛ اما عملیاتی سازی این ایده مستلزم چه اقداماتی است؟ آیا 
انتقال پایتخت می تواند مشــکلات شهر تهران را تا حدی تعدیل کند یا به مسائل 
و مشکلات آن خواهد افزود؟ نشست تخصصی «انتقال پایتخت، آری یا نه؟» در 
خانه اندیشــمندان علوم انســانی برگزار و بــه محلی برای طــرح دغدغه ها و 
اســتدلال های موافقان و مخالفان ایده انتقال پایتخت تبدیل شد. در این نشست، 
دکتــر محمود اولاد؛ اقتصاددان و کارشــناس اقتصاد شــهری به عنوان مخالف، 
ســهراب مشهودی؛ مســئول گروه شهرســازی جامعه مهندسان مشــاور ایران 
به عنــوان موافق و فرزانه ساســان پور؛ دانشــیار جغرافیا و برنامه ریزی شــهری 
دانشگاه خوارزمی که مطالعاتی در حوزه سناریوهای انتقال پایتخت انجام داده 
اســت، به ســخنرانی و طرح مطالب خــود پرداختند که شــرح آن را در ادامه 

می خوانید.

انتقال پایتخت، آرمان یا راهی برای حل مسئله؟
محمود اولاد، اقتصاددان و کارشــناس اقتصاد مسکن، در این نشست گفت: 
«مــن مخالف انتقال پایتخت هســتم. باید دید دلیل و منطق کســانی که انتقال 
پایتخت را مطرح می کنند از چه جنبه ای اســت؟ آیا از جنبه حل مســئله است 
یــا یک آرمان اســت؟ عموما بحث هایی که در این خصوص مطرح می شــود از 
ســمت کسانی که موافق انتقال پایتخت هستند، ناظر بر این است که این راهبرد 
برای حل مسائل شهر تهران تعریف شده است. این را در اظهارنظرهای مختلف 
دیده ایم و در صحبت های رئیس جمهور هم مســتتر بود. در واقع راهبردی برای 
حل مســئله اســت. اما این مسائل کدامند؟ عموما مســائلی که مطرح می شود 
زلزلــه و مدیریت پس از بحران زلزله اســت یا مســئله آلودگی هــوا، ترافیک و 
فرونشســت را مطرح می کنند. مســئله تأمین آب مطرح می شود و ... همه اینها 
به عنوان مسائل شهر تهران مطرح می شود و در قبال آن انتقال پایتخت پیشنهاد 

می شود».
او در ادامــه گفت: «ابتدا باید راســتی آزمایی کنیم که آیا ایــن راهبرد انتقال 
پایتخت، پاسخ گوی حل این مسائل خواهد بود یا خیر؟ حتی موافقان هم قائل اند 
که انتقال پایتخت لزوما این مســائل را حل نمی کند. مثلا در مورد آلودگی گفته 
می شود که منشأ آلودگی چیست؟ در کیفیت خودرو یا گرمایش منازل و یا صنایع 
و کارخانه ها و اســتفاده از کیفیت ســوخت و مازوت اســت. وقتی که این موارد 
وجــود دارد و در زمان هایی کــه آلودگی به حد اعلا می رســد و دامنه آن فقط 
تهران نیســت و حتی شهر های کوچک و روســتاها هم دچار می شوند، آن وقت 
با انتقال پایتخت این مســئله حل نمی شود. یا در مورد زلزله دو موضوع مطرح 
می شــود. مگر قرار اســت در چه ابعادی پایتخت انتقال پیــدا کند. آیا منظور از 
انتقال پایتخت جابه جایی چند میلیون جمعیت اســت؟ برای حل مسئله زلزله 
باید حداقل نصف بیشــتر جمعیت خارج شــود. آیا در این ابعاد این جابه جایی 
جمعیتــی امکان دارد؟ چنین چیزی اصلا امکان دارد و گفته می شــود که صرفا 
انتقال پایتخت سیاســی صورت بگیرد و بخش اقتصــادی کار خودش را انجام 
بدهد. یعنی دولت و وزارتخانه هایش منتقل شــود. در این صورت آیا جابه جایی 
بخش سیاسی می تواند پاسخ گوی حل مسئله زلزله بشود؟ چرا که در نهایت یک 

میلیون نفر منتقل می شود. برای همین صورت مسئله خیلی عوض نمی شود».
این اقتصاددان ادامه داد: «موضوع دومی که باید به آن بپردازیم این است که 
آیا راهبردهای بهتری وجود ندارد؟ وقتی بررســی می کنیم می بینیم که راه های 
بهتــری هم وجود دارد. نکتــه نهایی که اگر تنها راهبرد همین باشــد؛ آن وقت 
انتقال پایتخت چه اثرات و پیامدهایی خواهد داشــت؟ شــاید بعضی مسائل را 
سهل تر کند ولی مسائل و پیامدهای ناگوار دیگری داشته باشد. وقتی که صحبت 
از انتقــال پایتخت حتی در حد انتقال پایتخت سیاســی می کنیم، باید بگوییم که 
ســبک زندگی یک میلیون نفر را دســتکاری می کنیم و تعامــلات و روابط اینها 
را تغییــر می دهیــم. وقتی که این را تغییر می دهیم باید بدانیم که تغییر ســبک 
زندگی هزینه های ســنگینی را تحمیل می کند. تا مدت ها برای اینکه روابطشــان 
برقرار بشود، رفت وآمدهای زیادی باید بین تهران و پایتخت جدید برقرار بشود و 
ترافیک درون شــهری را به ترافیک بیرون شهری تبدیل کردیم درحالی که سالانه 
بــالای ۲۱ هزار نفر در جاده ها کشــته می دهیم و بنابراین به ســمت یک بحران 
بدتری خواهیم رفت. شاید عده ای در این فرایند ترجیح بدهند که سراغ بازخرید 
و بازنشستگی و تغییر شــغل بروند. این یک گسست دانشی را در فرایند انباشت 
دانش در دولت منجر می شــود. این انباشــت دانش را با این کار قطع می کنیم. 
ممکن اســت دولت برای حفظ کارکنان نیاز داشته باشد که نظام انگیزشی اینها 
را تغییر بدهد؛ مثلا حقوق ها را بیشــتر کند که این افراد بمانند و یک حق دوری 
از تهران هم به آنها بدهد. همین هم در بلندمدت در کســری بودجه دولت تأثیر 
می گذارد. ما در چند ســال اخیر با یک مســئله مواجه شــدیم که قبلا هم قابل 
پیش بینی بود؛ اینکه تولید کالای غیرقابل مبادله مان به وضعیت اشباع شدگی و 
قفل شدگی رسیده و حجم مبادلات به شدت کاهش یافته است و خرید و فروشی 
نیســت و سازندگان هم دیگر نمی ســازند. تعداد پروانه های ساختمانی به شدت 

کاهش پیدا کرده  اســت. اینکه ما فرصت دیگری به این رانت جدید 
در پایتخت جدید بدهیم و بگوییم ساخت وسازها را ادامه دهیم باید 
مســئله بیماری هلندی را در ادامه آن ببینیم. باید دســت کم به این 

پیامدها فکر کرد».

مجتبی آســتانه: انتخابات اتحادیــه کســب وکارهای مجازی در 
حالی آخر مهرماه برگزار می شــود که طبق بررســی های «شبکه 
شــرق»، برخی از چهره های شناخته شده اکوسیستم نوآوری ایران 
را ردصلاحیت کرده اند. مدیرعامل دیوار یکی از افرادی اســت که 
صلاحیتش به دلیل عدم التزام عملی به نظام جمهوری اســلامی 
ایران تأیید نشــده اســت، اما چرا پس از سه سال بلاتکلیفی، هنوز 
عده ای دوست ندارند اتحادیه کسب وکارهای مجازی دوباره قدرت 

بگیرد؟
به قــول قدیمی ها «بدون حــرف پیش و گوش شــیطان کر» قرار 
است انتخابات اتحادیه کسب وکارهای مجازی بالاخره برگزار شود. 
فراخوان ثبت نام نامزدها دی ماه ســال گذشته منتشر شد و هیئت 
عالی نظارت بر ســازمان های صنفی کشــور هفته گذشته با انتشار 
اطلاعیــه ای اعلام کرد انتخابات این صنف ۳۰ مهر امســال برگزار 
خواهد شد. همه دارندگان پروانه کسب در رسته های صنفی مرتبط 
با این اتحادیه، می توانند روز دوشــنبه ۳۰ مهر ۱۴۰۳ از ســاعت ۹ 
صبح تا ۱۴ ظهر در انتخابات شــرکت کنند. قرار است هفت عضو 
اصلی و سه عضو علی البدل هیئت مدیره و همچنین دو نفر بازرس 
انتخاب شــوند. اما اولین واکنش فعالان اکوسیستم استارت آپی به 
فهرست نامزدهای انتخابات، به جای خالی مدیران کسب وکارهای 
بزرگ باز می گشــت. «رضا الفت نســب»، شناخته شده ترین فرد این 
فهرســت اســت. «کســری صادقی زاده» مدیرعامل اسنپ باکس، 
«پشوتن پورپزشــک» مدیرعامل پادرو و «سام مدن پور» مدیرعامل 
ایســام، از دیگر نامزدهای انتخابات هســتند. حضور نمایندگانی از 
کســب وکارهای کوچک تر و غیر از تهــران در اعضای هیئت مدیره 
اتحادیــه کســب وکارهای مجازی موضوعی اســت کــه دغدغه 
همیشگی صنف بوده. این افراد با مشکلات کسب وکارهای کوچک 
و متوســط و غیرپایتخت نشین بیشتر آشنا هســتند و به هم افزایی 
برای رفع دغدغه ها کمک خواهند کرد. همچنین ســابقه دوره اول 
اتحادیه نیز نشان می دهد حضور مدیرانی از غول های استارت آپی 
کشور چندان بی حاشیه نیست، اما این ترکیب نامزدها می توانست 
متوازن تر باشــد و با حضور چهره هایی از کســب وکارهای بزرگ تر، 

شاهد فعالیت صنفی قوی تری باشیم.
بررسی های «شبکه شرق» نشان می دهد نبود نام چهره های مطرح 
اکوسیستم استارت آپی ســه علت اصلی دارد: برخی ردصلاحیت 
شده اند، برخی مدارک شــان را تکمیل نکرده اند و برخی هم زمان 
کافی برای پیگیری های صنفی نداشتند و خود خواسته کنار رفته اند.

ماجرای ردصلاحیت ها
۱۱۰ نفر برای دومین دوره انتخابــات اعضای هیئت مدیره اتحادیه 
کســب وکارهای مجازی ثبت نام کرده بودنــد که در نهایت کمتر از 

نیمی از آنها یعنی ۴۶ نفر تأیید صلاحیت شدند.
«اشــکان آرمندهی»، مدیرعامــل دیوار، یکی از افرادی اســت که 
صلاحیتش برای انتخابات اتحادیه تأیید نشــده است. او در این باره 
به «شبکه شرق» گفت: «براساس نظر کمیته تطبیق وزارت صمت 
که طبق قانون مســئول برگزاری انتخابات اتحادیه کشوری صنف 
کسب وکارهای مجازی است، من با استناد به «بند ۲ ماده ۲۲ مکرر - 
اعتقاد و التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران» ردصلاحیت 
شــدم. ما درباره این موضوع براســاس روال قانونی اعتراض هم 
کردیم». او با اشــاره به تجربه  نسبتا بلندمدت و شناختی که در این 
سال ها درباره مسائل کسب وکارهای مجازی به دست آورده ، اعتقاد 
دارد می تواند در کنار دیگر نامزدهای انتخابات، در راســتای بهبود 
شــرایط کشور قدم بردارد: «اما متأســفانه به نظر می رسد با وجود 
تغییراتی که در دولت اتفاق افتاده و وعده هایی که در راستای وفاق 
ملی داده شده، همچنان ما فعالان حوزه کسب وکارهای مجازی از 

نظر مسئولان غیر خودی محســوب می شویم و حتی اجازه نداریم 
برای انتخاباتی که مربوط به اتحادیه و صنف خودمان اســت، وارد 
شویم و تصمیم بگیریم». «مهدی نجفی»، مدیرعامل سفرمارکت، 
نیز که برای انتخابات اتحادیه ثبت نام کرده بود، نامش در فهرست 
نهایی دیده نمی شود. علت را نیز «انصراف به دلیل عدم مراجعه» 
به او اعلام کرده اند. نجفی با تأکید بر اینکه انصراف نداده، به شبکه 
شــرق گفت: «مگر قرار بــوده به جایی مراجعه کنــم که نکردم؟ 
ثبت نام آنلاین را انجــام دادم و اصل مدارک را حضوری به وزارت 
صمت تحویل دادم. دیگر کسی به من نگفت جایی مراجعه کنم. 
فهرست نهایی که منتشر شد، دیدم برای من نوشته اند انصراف به 
دلیــل عدم مراجعه. انصراف یا باید کتبی باشــد یا به طور مثال در 

سامانه روی دکمه انصراف بزنم، اما من انصرافی ندادم».
نجفــی در ادامه اظهار کرد که برای تســت اعتیاد مراجعه نکرده، 
اما معتقد اســت اگر حذف نامش به این دلیل باشد، باید علت آن 
نقص مدارک زده شــود، نه انصراف: «انصراف این است که خودم 
بروم و درخواســت انصراف بدهم. برای تست اعتیاد هم حرف من 
این اســت که این موضوع قانونی است یا نه؟ دوستان در انتخابات 

دیگر اتحادیه ها شرکت کردند و چنین درخواستی وجود نداشته».
البته طبــق آخریــن اصلاحیه آیین نامــه اجرائی نحــوه برگزاری 
انتخابات اتحادیه های صنفی، اعتیادنداشــتن به مواد مخدر یکی 
از شــرایط انتخاب شوندگان ذکر شــده که برای این موضوع نوشته 
شده، از نیروی انتظامی استعلام گرفته می شود. او با تأکید بر اینکه 
اعضای هیئت مدیره اتحادیه باید ترکیبی از کســب وکارهای بزرگ 
و کوچک باشــد، معتقد است با فهرســت فعلی، اتحادیه ترکیب 
کارآمدی نخواهد داشت: «گمان می کنم کسانی که درگیر برگزاری 
انتخابــات هســتند، نمی خواهند اتحادیه، اتحادیه مفیدی باشــد. 
باید از وزیر صمت مطالبه شــود تا این روند غلطی که از ســه سال 
گذشــته شروع شده، متوقف شود. روند بررسی ها چطور بوده؟ من 
چه انصرافی دادم؟ انصراف با میل خود فرد اســت و به کجا باید 
مراجعــه می کردم؟ به نظرم می خواهند این نهاد صنفی کارکردی 
نداشته باشــد. اینکه انتخابات اتحادیه سه ســال است به تعویق 

افتاده، یعنی می خواهند نهاد را از محتوا خالی کنند».

در ۳ سال گذشته چه بر اتحادیه گذشت؟
انتخابات دوره دوم اتحادیه کســب وکارهای مجازی قرار بود آبان 
سال ۱۴۰۰ برگزار شــود، اما تا فروردین ۱۴۰۱ به تعویق افتاد. در آن 
زمان نیز وزارت صمت تقارن با ماه رمضان را بهانه کرده و انتخابات 
به تعویق افتاد. در حالی که همه منتظر برگزاری انتخابات اتحادیه 
بودنــد، ناگهان وزارت صمت از تصمیــم جدیدی رونمایی و اعلام 
کرد اتحادیه باید تفکیک شــود؛ موضوعی کــه با مخالفت جدی 
کارشناســان و انجمن های صنفی روبه رو شــد و آن را غیرقانونی 
دانســتند. انجمن تجارت الکترونیک در آن زمان با انتشار بیانیه ای، 
ضمــن مخالفت با تفکیــک اتحادیه، اعلام کرد ایــن امر منجر به 

تضعیف اقتصاد دیجیتال کشور خواهد شد.
با این حال وزارت صمت بارها بر تفکیک شــدن اتحادیه پافشــاری 

کرد، اما پیگیری های صنفی مانع از اجرائی شدن این تصمیم شد.
در این ســه سال هم که انتخابات برگزار نشد، اتحادیه سه رئیس را 
بر مســند خود دید که البته عمر فعالیت «مینا مهرنوش» از دو نفر 

دیگر خیلی بیشتر بود. 

برگزارنشدن انتخابات به نفع هیچ یک از اعضای اتحادیه نیست 
با انتشار خبر برگزاری انتخابات اتحادیه، بارقه امیدی در دل فعالان 
تجارت آنلاین روشــن شد که شاید وزارت صمت دولت چهاردهم، 
تصمیم دارد با اصلاح روندهای پیشین، به ادامه حیات این اتحادیه 

کمک کند؛ اتحادیه ای که خیلی ها دل شان نمی خواهد وجود داشته 
باشد. «رضا الفت نسب» که در این سال ها بخشی از مسئولیت های 
اتحادیه کســب وکارهای مجــازی را برعهده داشــته و برای ادامه 
فعالیت آن تلاش زیادی کرده، به «شــبکه شــرق» گفت: «فارغ از 
نتیجه انتخابات، شخصا نگران بقای اتحادیه هستم. اگر مشارکت 
اعضا به حد نصاب نرسد، اتحادیه منحل خواهد شد. در این حالت 
دو اتفاق خواهد افتاد: یا در یک اتحادیه همگن ادغام می شوند که 
به طور مثال خیلی ها دنبال این بودند که در اتحادیه فناوران رایانه 
ادغام شــود؛ یا هر کســب وکار آنلاین زیر نظر اتحادیه های صنفی 
مرتبط برود. مثلا تاکسی های اینترنتی زیر نظر اتحادیه تاکسی های 

شهری قرار بگیرند».
او چنین اتفاقی را خوب و خوشــایند ندانســت و به سال ها تلاش 
برای رخ ندادن آن اشــاره کرد: «ســال ۹۳-۹۴ که هنــوز اتحادیه 
کســب وکارهای مجازی وجود نداشــت، اتحادیه فنــاوران رایانه 
مجوزهــا را مــی داد کــه چنــدان تجربــه موفقی نبــود؛ چراکه 
کســب وکارهای زیرمجموعه آنها آفلاین هســتند و نوع نگاهشان 
ســنتی بود». الفت نســب معتقد اســت اگر دوباره به آن شــرایط 
بازگردند، کسب وکارهای آنلاین ضرر خواهند کرد: «این اتفاق خوبی 
نیست و امیدوارم دوســتان صنفی من در انتخابات شرکت کنند». 
شاید برخی اعتقاد داشته باشند با وجود انجمن های صنفی، دیگر 
اتحادیه مثل قبل کارکردی نداشــته باشــد، اما این تصور درســتی 
نیست. الفت نسب در این  باره گفت: «تنها نهادی که می تواند مجوز 
بدهد، اتحادیه کســب وکارهای مجازی اســت. جواز کسب خیلی 
مهم است، امروز اگر جواز کسب نداشته باشی نمی توانی فعالیت 
کنی. بنابراین اتحادیه مهم ترین تشکل صنفی حوزه کسب وکارهای 
آنلاین است». به گفته او در این سه سال نیز که انتخابات دوره دوم 
برگزار نشــده، با وجود سامانه ملی مجوزها، مجوزها صادر می شد 
و فعالیت اتحادیه بیشــتر به حالت نظارت پســینی بوده است. او 
درباره رد صلاحیت ها نیز به «شبکه شرق» گفت آن طور که به آنها 
اطلاع داده اند، عمده رد صلاحیت ها به دلیل عدم ارائه مدارک لازم 
و آزمایشات بوده است: «البته نمی دانم همه افراد به این خاطر رد 
شــدند یا خیر». او همچنین خبر از تشکیل ائتلاف «تاد» با همراهی 
شــش نفر دیگر از نامزدها داد که سعی کرده اند از کسب وکارهای 
مختلف در آن حضور داشــته باشــند. «ســام مدن پور»، «پشوتن 
پورپزشــک»، «رضا الفت نسب»، «کســری صادقی زاده»، «صادق 
محمدی»، «محمدامین روانبخــش» و «ایمان رادمنش» اعضای 

این ائتلاف هستند.

برخی به دنبال نابودی اتحادیه کسب وکارهای مجازی هستند
«کسری صادقی زاده»، مدیرعامل اسنپ باکس و یکی از نامزدهای 
انتخابات اتحادیه کســب وکارهای مجازی اســت. او در گفت وگو 
با «شــبکه شــرق»، از اهمیت این دوره از انتخابــات اتحادیه برای 
ادامه حیات کســب و کارهای بزرگ و کوچک حاضر در اکوسیستم 
فناوری کشور سخن گفت: «در شــرایط عادی اتحادیه باید تا کنون 
ســه دوره انتخابات را تجربــه می کرد. اما بنا بــه دلایل داخلی و 
ساختاری موفق به ادامه مسیر متناسب با فرایند طبیعی خود نشد 
و در این دوره آســیب های فراوانی به شــرکت های بزرگ و کوچک 
اکوسیســتم وارد شد». صادقی زاده با تأکید بر اینکه حیات اتحادیه 
برای کسب وکارهای فناوری محور بسیار حائز اهمیت است، اظهار 
داشت به  واسطه این اتحادیه، جایگاه شرکت های این حوزه از منظر 
حقوقی و ساختاری در کشور تعریف و تثبیت شده است و با عطف 
به این مهم بــه فعالیت خود ادامه می دهند: «بر همین  اســاس، 
مشــارکت در انتخابات این اتحادیه بســیار حائز اهمیت است و به  

نوعی تضمین کننده موجودیت اتحادیه خواهد بود».

درباره اتحادیه ای که خیلی ها دوست ندارند دوباره قدرت بگیرد

برگزاری انتخابات اتحادیه کسب وکارهای 
مجازی در سایه ردصلاحیت ها

خبر گزارش

اقتصاداقتصاد

بــه گــزارش روابط عمومی بانک  پاســارگاد، نشســت 
صمیمانــه بانک پاســارگاد بــا مــدال آوران المپیادهای 
علمــی، در تاریخ ۲۱ مهرماه ۱۴۰۳ بــا حضور دکتر مجید 
قاسمی، مدیرعامل بانک پاسارگاد، دکتر سیدرضا حسینی، 
رئیس باشــگاه دانش پژوهان جوان، جمعــی از اعضای 
محترم هیئت مدیره و هیئت عامل بانک پاســارگاد، مدیران 
باشــگاه دانش پژوهان جــوان و مــدال آوران المپیادهای 
علمــی در محــل ســاختمان مرکــزی بانک پاســارگاد 

برگزار شد.
در این مراســم دکتر قاســمی ضمن عــرض تبریک به 
نفــرات برتر المپیادهــای علمی، آنان را افتخار کشــور و 
عصاره فرزانگی ملت ایران معرفی کردند. ایشان در ادامه 
بر نقش مهم امید و درس آموزی از شکست ها در توسعه 

و رشد انسان تأکید داشتند.
مدیرعامل بانک پاســارگاد به هوش و اســتعداد بالای 
جوانان ایرانی اشاره و ایرانیان را دارای بالاترین استعدادها 
در ســطح جهانــی برشــمردند و این موضــوع را باعث 

افتخار دانستند.
او در ادامــه بــا بیــان تجربیاتی به اهمیــت مقاومت 
در برابر مشــکلات و یافتــن راه حل های جدیــد برای رفع 
موانــع اشــاره و نخبــگان را به صبــوری، تفکــر و تدبیر 
در مواجه شــدن با دشــواری ها تشــویق کرد و از ایشــان 
خواســت تــا محدودیتی در ســقف اهداف خــود ایجاد 
نکنند و اهــداف بزرگی برای خود در نظر گیرند. همچنین 
بــرای تمام ثانیه های پرنعمت عمر خود برنامه مناســبی 

داشته باشند.
دکتر قاسمی در ادامه به گفت وگو و تبادل  نظر با نخبگان 

پرداختند و  بر  لزوم حمایت از آنان در توسعه همه جانبه کشور 
تأکید کردند.

گفتنــی اســت ایــن دومین ســالی اســت کــه بانک 
پاسارگاد ضمن برگزاری نشســت صمیمانه با مدال آوران 
حمایــت  و  تقدیــر  ایشــان  از  علمــی،  المپیادهــای 
می کنــد. همچنین در تاریــخ ۲۷ خردادماه ســال ۱۴۰۳، 
تفاهم نامــه همکاری با هدف تعامل و همکاری باشــگاه 
دانش پژوهــان جــوان بــا بانــک در راســتای حمایت از 
نخبــگان المپیاد های علمی کشــور و کمک بــه ارتقای 

رتبــه علمی جمهــوری اســلامی ایــران در عرصه های 
جهانی و تربیت ســرمایه انســانی خبره و کارآمد منعقد 

شده است.
این تنها اقدام بانک پاســارگاد در راســتای حمایت از 
نخبگان نبوده و این بانک طی ۱۶ ســال گذشــته از نفرات 
برتر گروه آزمایشی کنکور سراسری، با تقدیم رتبه (بورس 
تحصیلی تــا هر زمان که در داخل کشــور ادامه  تحصیل 
دهند) و اختصاص سهام بانک تقدیر و حمایت کرده است 

و این روند همچنان ادامه دارد.

تحت حمایت  مدال آوران المپیادهای علمی سال ۱۴۰۳  نیز 
بانک پاسارگاد قرار گرفتند

ادامـه در 
صفحه

۵


